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بیش از 18سال از تصویب » قانون مدیریت پسماندها« و آیین نامه  اجرایی 
 آن می گذرد و هنوز معضل پسماند  به خصوص در شهر های بزرگ به سامان 
نرسیده اســت. ورود اپلیکیشــن های موبایلی برای جمع آوری »زباله های 
ارزشمند قابل بازیافت« راه را برای حل بخشی از این معضل زیست محیطی 
باز کرده است ولی ماجرای حل معضل پسماند هایی که شهرنشینان تولید 

می کنند، پیچیدگی های خاص خود را دارد.
پیام جوهرچی، معاون دفتر پسماند سازمان حفاظت محیط زیست معتقد 
است که بخش خصوصی پتانسیل ورود به مدیریت پسماند را ندارد و با ذکر 
مثالی به ایسنا می گوید: »وقتی مدیریت پسماند شهر رشت را به یک شرکت 
خودروسازی واگذار می کنند، یعنی پتانسیل های عظیمی که بتوانیم در بخش 
خصوصی از آنها استفاده کنیم، وجود ندارند.« دبیرکل اتحادیه صنایع بازیافت 
اما معتقد اســت رویکردهای قانونی و اقتصادی وزارت کشــور در مدیریت 
پسماند مانند ســایر دستگاه ها و حوزه های کســب وکار نیست. سیدامین 
صدرنژاد   به همشهری می گوید: شرکت خودروسازی به موضوع دفن زباله وارد 
شده است. در حالی که در  صنایع عمرانی یا نفت، پیمانکاران بخش خصوصی 
شهرت منطقه  ای و گردش  مالی بالاتر از پیمانکاران مدنظر سازمان حفاظت 
محیط زیست و وزارت کشور دارند. در حوزه »جمع آوری« که راه حل مدیریت 

پسماند است، نهاد صادر کننده »مجوز جمع آوری« نداشتیم.
او با اشاره به اینکه سال گذشته، اتحادیه برای برطرف کردن این خلأ قانونی، 
موضوع را در »هیــأت مقررات زدایی و بهبود محیط کســب وکار« مطرح 
کرد، می گوید: »هیــأت مقررات زدایی تصویب کرد جلســات تخصصی با 
حضور نمایندگان دستگاه های ذیربط در اتاق بازرگانی ایران بررسی شود. 
صورتجلسه این جلســات وجود دارد که در پایان این جلسات، نمایندگان 
سازمان حفاظت محیط زیست و وزارت کشــور به صراحت اعلام کردند که 
با ســاماندهی مجوزهای کســب وکار در حوزه جمع آوری پسماند مخالف 

هستند.«
سازمان حفاظت محیط زیست بارها اعلام کرده است که در حوزه مدیریت 
پسماند و هر حوزه دیگر زیست محیطی، نقش ناظر را ایفا می کند و وظایف 
اجرایی بر عهده سایر دستگاه های دولتی است. اما به گفته دبیرکل اتحادیه 
صنایع بازیافت، نگرش سازمان حفاظت محیط زیست در بسیاری از موارد 
به دســت آوردن اهرم های اعمال اختیار از مســیر نظارت و آن هم بر پایه 
»تشخیص سازمان« است نه همکاری یا مشارکت با ذی نفعان. عبارت »به 
تشخیص سازمان« را می توانید  در دستورالعمل های صادره از این سازمان 
ببینید. اکنون بعد از یک ســال تلاش »هیأت مقررات زدایی و بهبود محیط 
کسب وکار« دستورالعمل ساماندهی مجوزهای کسب وکار در حوزه مدیریت 
پسماند و ضایعات قابل بازیافت که شامل جمع آوری هم می شود را تدوین 
و تصویب کرده که امیدوارم تا آخر ســال اجرایی شود. براساس این مصوبه 
همانطور که مجوز شرکت های »پخش« را معاونت بازرگانی وزارت صمت 
صادر می کند، تصمیم گرفته شد که مجوز شرکت های »جمع آوری« ضایعات 

قابل بازیافت، کالاهای دست دوم و پسماند ها را نیز که زنجیره »لجستیک 
معکوس« خوانده می شوند، همین معاونت در وزارت صمت انجام دهد.

سهیم شدن مردم در سود پسماند 
سال هاست شرکت های نوپا و دانش  بنیان به دنبال ورود به فرایند جمع آوری 
زباله های قابل بازیافت از درب منازل و ســهیم کردن مردم در ســود مالی 
این کار هســتند، ولی پیچیدگی های موجود در این مسیر و صد البته سود 
مالی که مافیای زباله از خیر آن نمی گذرد، مانع از رونق کار آنها شده است. 
حمایت سازمان حفاظت محیط زیست از این اپلیکیشن ها اگرچه مفید است 
ولی هنوز کارساز نشده است. ســید امین صدرنژاد در مورد ورود سازمان به 
موضوع »جمع آوری پسماند« می گوید: در مواردی که حرف از جمع آوری 
ضایعات، کالاهای دست دوم و مرجوعی مثل موبایل کارکرده یا پلاستیک 
و... زده می شود، حضور نظارتی محیط زیست لزومی ندارد. چون تهدیدی بر 
محیط زیست صورت نمی پذیرد. این کالاها ارزش ریالی دارد و اصلا پسماند به 
آن تعریفی که در قانون آمده، نیستند. اما در بحث نظارت بر پسماند خطرناک 
و غیرخطرناک موضوع فرق می کند. در مورد پسماند های خطرناک سازمان 
محیط زیست می تواند نظارت کند. البته مســئله پایش آلایندگی توسط 
سازمان، مسئله ای کلی اســت که درخصوص واحدهای صنعتی، معدنی و 
خدماتی صورت می پذیرد. او با اشاره به اینکه پلاستیک، کاغذ، شیشه و فلز تا 
زمانی که در سطل های زباله قرار نگیرد پسماند به حساب نمی آید، می گوید: 
وقتی اپلیکیشــن های جمع آوری در فرایند »لجستیک معکوس« بتوانند 
این مواد را از درب منازل جمع آوری کنند، این اجناس دیگر زباله یا پسماند 
نیستند و ارزش ریالی بالا  دارند و مردم می توانند در سود آن سهیم شوند. با 

این اپلیکیشن ها، معضل زباله گردی نیز تمام می شود و پس از آن چیزی که 
در سطل های زباله در خیابان ها باقی خواهد ماند، پسماند های  تر و ارگانیک 
است که شهرداری ها از محل درآمدهای مالیات و عوارض باید آن را جمع آوری 
و مدیریت  کنند. دبیرکل اتحادیه صنایع بازیافت در مورد اینکه چرا بخش 
خصوصی وارد موضوع جمع  آوری  پسماند نمی شود، گفت: »بخش خصوصی 
تمایل به حضور در این بخش ندارد، موانع موجود در 2 چیز خلاصه می شود؛ 
در حیطه جمع آوری نهاد صادر کننده »مجوز جمع آوری« در کشــور فعلا 
وجود ندارد و در حیطه راهکارهای انتهای خط، ساخت و مدیریت لندفیلد 
با توجه به فرمــت کنونی قراردادهای وزارت کشــور برای بخش خصوصی 
جذابیت اقتصادی ندارد. کف قیمت هر تن پسماند که به لندفیلدها پرداخت 
می شود، در کشورهای اروپایی بین 15 تا 65یورو است. ولی در ایران این رقم 
50 تا 100هزار تومان بود. در قراردادهای وزارت کشور نیز از الگوی تهاتر با 
دارایی های غیرنقدی دولت استفاده نمی شود. سید امین صدرنژاد تنها راه حل 
موجود برای حل معضل جمع آوری پسماند را فراگیر شدن اپلیکیشن های 
جمع آوری می داند و می  گوید: براســاس ماده 9 قانون مدیریت پسماند، از 
سال 83 سازمان حفاظت محیط زیســت و وزارت کشور موظف بوده اند که 
زمینه های جمع آوری پسماند  به صورت تفکیک شده را ایجاد کنند. اما تا کنون 
کاری نکرده  اند و اراده ای از سوی ایشان برای مشارکت دادن جامعه و بخش 
خصوصی در مدیریت پسماندها مشاهده نمی شود. قدر مسلم این است که 
اگر قرار بود سیستم مدیریت پســماند کاملا دولتی مدنظر این دو دستگاه 
جواب دهد، تاکنون جواب داده بود و حداقل یک نمونه موفق مدیریت پسماند 
در کشور داشتیم. ما امروز راه دیگری جز توسعه اپلیکیشن ها، ایجاد انگیزه 
اقتصادی جهت مشارکت شهروندان و سپس فرهنگسازی برای آنها را نداریم.

مخالفت با کسب وکارهای خصوصی جمع  آوری پسماند
سازمان حفاظت محیط زیست با فعالیت اپلیکیشن ها و بخش خصوصی در جمع آوری پسماندها مخالف است 

همکاری متروی تهران با وزارت میراث 
فرهنگی در هفته گردشگری

معاون گردشگری وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 
گفت: زمان انتظار مسافران در ایستگاه های مترو، فرصت مناسبی 
برای تبلیغ و معرفی ظرفیت های فرهنگی و گردشگری کشور است.

به  گزارش وزارت میراث فرهنگی، در آســتانه هفته گردشگری و 
با هدف اســتفاده از ظرفیت فضاهای مترو، جلسه مشترکی میان 
شرکت بهره برداری متروي تهران و حومه و وزارت میراث فرهنگی، 
گردشگری و صنایع دســتی با حضور علی اصغر شالبافیان، معاون 
گردشگری، معاون توسعه گردشگری داخلی، مدیرکل دفتر توسعه 
گردشگری داخلی از وزارت میراث فرهنگی و عباس شخصی میبدی 
دستیار شــهردار در پیگیری ویژه امور اجرایی و حامد عباسی نامی 
مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه و مجید رستمی 

قائم مقام عملیات این شرکت برگزار شد.
علی اصغر شالبافیان در این جلســه گفت: زمان انتظار مسافران در 
ایستگاه های مترو فرصت مناسبی برای تبلیغ و معرفی ظرفیت های 
فرهنگی و گردشگری کشور است، امیدواریم با توجه  به شکل گیری 

زمینه های لازم، همکاری خوبی در این بخش اتفاق بیفتد.
وی با اشاره به اینکه گردشگری فردی هم اکنون رواج پیدا کرده است، 
ادامه داد: این گردشگران برای تردد بیشتر از مترو استفاده می کنند. با 
توسعه نرم افزارهای کاربردی مرتبط با سفر می توانیم اطلاعات مربوط 
به ظرفیت سیستم حمل ونقل را با سرعت در اختیار آنها قرار دهیم. 
از ظرفیت ایستگاه های مترو می توانیم به عنوان محلی برای تولید و 
عرضه صنایع دستی به مردم استفاده کنیم زیرا این کارها باعث افزایش 
روحیه و نشاط مردم می شود. شالبافیان از تولیدمحتوای گردشگری 
شهری و توسعه ریلی خبر داد و گفت: در صورت شناسایی و معرفی 
فضا، امکان ارائه محتوا در نمایشگرهای ایستگاه ها و قطارها را داریم. 
همچنین آمادگی لازم برای اجرای برنامه های فرهنگی در ایستگاه ها 
وجود دارد. حامد عباسی  نامی، مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی 
تهران و حومه ضمن اعلام آمادگی برای همکاری مشترک در زمینه 
گردشگری و میراث  فرهنگی گفت: شرکت بهره برداری متروی تهران 
و حومه می تواند در هفته گردشگری فضاهای مناسبی را در ایستگاه ها 
در اختیار معاونت گردشگری قرار دهد تا ظرفیت های گردشگری و 
سرمایه گذاری در آن هرچه بهتر به شهروندان و مسافران معرفی شود. 
نامی با اشاره به اینکه هم اکنون روزانه یک ونیم  میلیون مسافر از متروی 
تهران استفاده می کنند، گفت: می توانیم در ایستگاه های منتخب کار را 
آغاز کنیم. وی با اشاره به رویداد جام جهانی 2022 قطر گفت: ایستگاه 
ورزشــگاه آزادی می تواند موقعیت خوبی برای گردشگری ورزشی 
باشــد. عباســی نامی  افزود: متروی تهران آماده پذیرایی از تک تک 
اســتان ها برای معرفی نمادها و آیین های مختلف در قالب برگزاری 
نمایشگاه های دائمی یا مناسبتی است. براساس توافق های انجام شده 
همکاری های وزارت میراث  فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی و 
شــرکت بهره برداری متروي تهران و حومه در هفته گردشگری)6 تا 
12مهرماه( با هدف گرامیداشــت روز جهانی گردشگری با محوریت 

توسعه گردشگری شهری آغاز خواهد شد.

سیدعزت الله ضرغامی
وزیر میراث  فرهنگی، گردشگری و 

صنایع دستی 
مجموعــه تفریحــی ارم در ایــن ســال ها 
مدیریــت خوبــی دارد و امکانــات متنوعی 
را برای شادی و سرگرمی مردم به ویژه قشر 
متوســط فراهــم کرده اســت. بایــد بدانیم 
غفلت از آســیب های اجتماعی یا نیازها و 
مطالبات اولیه و مشروع مردم نیز  در حکم 
برداشــتن تدریجــی فنس هــا و آزاد شــدن 

قدرت تخریب آن است.

خبر روزنقل قول خبر

و مهمانپذیــر مشــهد بــرای 3روز 
پایانی مــاه صفر به طــور کامــل رزرو 
شده اســت و محمود مادرشاهیان، 
رئیــس جامعــه حرفــه ای هتلــداران 
کــه  کــرد  اعــام  خراســان رضوی 
به عنــوان رئیــس جامعــه هتلــداران 
خراســان رضوی اگر مشــاهده شــود 
هتلــی بــه زائــر گرانفروشــی کــرده، 

به هیچ وجه کوتاه نخواهیم آمد.

720
هتل

بــرای اجرای مــوزه میــراث روســتایی 
گلســتان شناســایی شــده اســت 
 و آنطــور کــه محمدجــواد ســاوری، 
مدیرکل میراث  فرهنگی،گردشگری 
و صنایع دستی گلستان اعام کرده 
56.4میلیارد ریــال اعتبــار از منابع 
ملی و استانی برای تسریع عملیات 
اجرایی فاز اول موزه میراث روستایی 

گلستان اختصاص یافته است. 
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عدد خبر

حسین جعفری
مدیر روابط عمومی  فرودگاه 

بین المللی مشهد  
تمام بلیت هــای پروازهای دهــه آخر صفر 
به مشــهد فروختــه شــد و هم اکنــون تمام 
پروازهای ورودی به مشــهد تا انتهای دهه 
پایانی صفر تکمیل شده و در هیچ سایتی 
بلیت پــرواز به مشــهد فروخته نمی شــود. 
هنوز برنامــه ای برای پروازهــای فوق العاده 

به فرودگاه مشهد اعام نشده است.

زهرا رفیعیگزارش
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